

Maritime cultural heritage: A Manifesto of the One Ocean Summit in Brest

Let us urgently build a coordinated global action to preserve the marine cultural heritage. With this treasure to preserve, let us look to the horizon and the open sea, together, let us oceanize our minds!

AWARE - CARE - SHARE

Whether we look at it from space, sail on its waves, explore its depths or contemplate it from the cliffs, the Ocean is the world's link.

The Ocean is this unique bond through the ages of humanity. The history of mankind is intimately entwined with its maritime vocation. Our history is inseparable from the sea, the navy, sailors and seafarers.

The ocean is therefore a common culture and imagination. We have a maritime heritage, an oceanic heritage that transcends civilizations, transcends generations, bears identities and feeds our imaginations. This heritage is immensely rich, at local, national and international levels. The memory of mankind bears its mark.

Over the generations, an exceptional maritime cultural heritage has been formed, whose treasures of the past as well as the living cultures of today form its priceless wealth.

Like the diversity of natural maritime environments and the formidable reservoir of biodiversity that it constitutes, this cultural heritage is in essence plural and multiple: lighthouses, ports, ships, wrecks, underwater archaeological discoveries, traditions, songs and dances, legends. It is a living heritage and an infinite source of stories, tales and adventures that tells the story of our world.

Maritime heritage is a common good, a heritage that is superior to us and of which we are all custodians. It represents an exceptional lever for changing and enriching the way we look at our oceans. It is a priceless and vital treasure, which we must be aware of, care for, share, transmit and bring to life for as many people as possible.

It is part of this global awareness that we are all custodians of this common heritage, with challenges that we must face together.

Federating around this heritage, capitalizing on it to raise awareness of the fragility of the Ocean and the challenges it poses, to better understand the risks that threaten us, are essential. We are aware of this.



RÉPUBLIQUE
FRANÇAISE

*Liberté
Égalité
Fraternité*

MUSÉE
NATIONAL
DE LA MARINE



THE ONE PLANET SUMMIT
FOR THE OCEAN
9, 10, 11 FEBRUARY 2022

More than ever, cultural heritage players must mobilize to contribute to raising awareness.

The challenges are

- an **awareness** of the richness of the world's maritime cultural heritage and the challenges that lie ahead;
- the urgent need to **take care of** maritime cultural heritage through preservation, conservation and restoration actions;
- the opportunity to **share** this heritage with as many people as possible through awareness raising, education and transmission.

Aware, care and share, three words which, far from being pious wishes, represent fruitful, innovative, inspiring, and exciting paths for our future.

Three words that could be the key to the future of our oceans.

And because managing to federate seems to us to be the greatest challenge we have to take up, we propose to institute - under the aegis of the future French National Maritime Museum which will reopen its doors in 2023 and in partnership with the Oceano Azul Foundation in Lisbon- an annual international meeting of maritime cultural heritage actors: the One Ocean Heritage Symposium. The aim is for these meetings to open up a decisive space for building the future of our oceans together, by placing culture at the heart of these issues, both as a reflection and as a lever for action.

For the ocean in which our future lies, we launch this Call and we wish to pass on the torch of this Manifesto from Brest to Lisbon to the United Nations Conference on the Oceans 2022.



RÉPUBLIQUE
FRANÇAISE

Liberté
Égalité
Fraternité

MUSÉE
NATIONAL
DE LA MARINE



THE ONE PLANET SUMMIT
FOR THE OCEAN
9, 10, 11 FEBRUARY 2022

Patrimoine culturel maritime : Manifeste du One Ocean Summit de Brest

AWARE – CARE – SHARE

Construisons d'urgence une action mondiale coordonnée pour préserver le patrimoine culturel marin. Avec ce trésor à préserver, regardons vers l'horizon et le grand large, ensemble, océanisons nos consciences !

Qu'on le regarde depuis l'espace, qu'on navigue sur ses flots, qu'on explore ses profondeurs, qu'on le contemple depuis les falaises, l'Océan est le trait d'union du monde.

L'Océan est ce lien unique à travers les âges de l'humanité. L'histoire des Hommes est intimement confondue avec leur vocation maritime. Notre histoire est indissociable de la mer, de la marine, des marins et des gens de mer.

L'Océan constitue donc une culture et un imaginaire communs. Nous avons un patrimoine maritime, un patrimoine océanique qui dépasse les civilisations, qui transcende les générations, qui porte des identités, qui nourrit nos imaginations. Ce patrimoine est d'une immense richesse, tant au niveau local, national qu'international. La mémoire des Hommes en porte la marque.

Au fil des générations, s'est ainsi formé un patrimoine maritime culturel exceptionnel, dont les trésors du passé autant que les cultures vivantes d'aujourd'hui forment les richesses inestimables.

A l'image de la diversité des milieux naturels maritimes, du formidable réservoir de biodiversité qu'il constitue, ce patrimoine culturel est par essence pluriel et multitude : les phares, les ports, les navires, les épaves, les découvertes archéologiques sous-marines, les traditions, les chants et les danses, les légendes. C'est un patrimoine vivant et une source infinie d'histoires, de récits et d'aventures qui racontent notre monde.

Le patrimoine maritime est un bien commun, un héritage qui nous est supérieur et dont nous sommes tous dépositaires. Il représente un levier exceptionnel pour faire évoluer et enrichir les regards sur nos océans. C'est un trésor inestimable et vital, dont il faut prendre conscience, dont il faut prendre soin, qu'il faut partager, transmettre et faire vivre au plus grand nombre.

Il participe à cette prise de conscience mondiale que nous sommes tous dépositaires de cet héritage commun, avec des défis que nous devons relever ensemble.



RÉPUBLIQUE
FRANÇAISE

Liberté
Égalité
Fraternité

MUSÉE
NATIONAL
DE LA MARINE



THE ONE PLANET SUMMIT
FOR THE OCEAN
9, 10, 11 FEBRUARY 2022

Fédérer autour de ce patrimoine, capitaliser sur celui-ci pour mieux sensibiliser aux fragilités de l'Océan et aux défis qu'il porte, pour mieux comprendre les risques qui nous guettent, sont essentiels. Nous en sommes conscients.

Plus que jamais, les acteurs du patrimoine culturel doivent se mobiliser pour contribuer à alerter et sensibiliser.

Avec comme enjeux :

- une **prise de conscience** de la richesse du patrimoine culturel maritime mondial et des défis qui se posent ;
- l'urgence de **prendre soin** du patrimoine culturel maritime à travers des actions de préservation, de conservation et de restauration ;
- l'opportunité de **partager** au plus grand nombre ce patrimoine à travers des actions de sensibilisation, d'éducation et de transmission.

Conscience, soin et partage, *aware, care and share*, trois mots qui, loin d'être des vœux pieux, représentent des pistes fécondes, innovantes, inspirantes et enthousiasmantes pour notre avenir.

Trois mots qui pourraient être la clé de l'avenir de nos océans.

Et parce que parvenir à fédérer nous semble être le plus grand défi que nous ayons à relever, nous proposons d'instituer - sous l'égide du futur musée national de la Marine de la France qui réouvre ses portes en 2023 et en partenariat avec Oceano Azul Foundation -, une rencontre internationale annuelle des acteurs du patrimoine culturel maritime : le *One Ocean Heritage Symposium*. Avec l'objectif que ces rencontres ouvrent un espace déterminant pour construire l'avenir de nos océans ensemble, en mettant la culture au cœur de ces enjeux, à la fois comme reflet et comme levier d'action.

Pour l'océan dans lequel s'inscrit notre avenir, nous lançons cet appel et nous souhaitons transmettons de Brest à Lisbonne, le flambeau de ce Manifeste à la conférence des Nations Unies sur les océans 2022.